

Editors / Rédacteurs en chef

Jorge Sousa	University of Alberta	English Language Editor
Sonia Tello-Rozas	Université du Québec à Montréal	Rédactrice francophone

Book Review Associate Editors / Rédacteurs adjoints de compte-rendu

Marcelo Vieta	University of Toronto	English Book Review
Martine Vezina	HEC Montréal	Compte rendu francophone

Editorial Board / Comité de rédaction

Rocio Aliaga-Isla	University of Liège	JJ McMurtry	York University
Marie J. Bouchard	Université du Québec à Montréal	Agnes Meinhard	Ryerson University
Leslie Brown	Mount Saint Vincent University	Vic Murray	University of Victoria
Raymond Dart	Trent University	Adam Parachin	University of Western Ontario
Jean-Marc Fontan	Université du Québec à Montréal	Susan Phillips	Carleton University
Corinne Gendron	Université du Québec à Montréal	Steven Rathgeb Smith	University of Washington, USA
John Loxley	University of Manitoba	Michael Roy	Glasgow Caledonian University
Michael Hall	YMCA, Toronto	Daniel Schugurensky	Arizona State University
Margaret Harris	Aston University, United Kingdom	Roger Speer	The Open University
Tessa Hebb	Carleton University	Luc Thériault	University of New Brunswick
Evert Lindquist	University of Victoria	Joanne Turbide	HEC Montréal
Roger Lohmann	West Virginia University, USA	Mirta Vuotto	University of Buenos Aires
Judith Madill	University of Ottawa		

Former Editors / Anciens rédacteurs

JJ McMurtry (English Language Editor), 2016–2018; Denyse Côté (French Language Editor), 2016–2018; Martine Vezina (French Book Review Editor) 2016–2018; JJ McMurtry (English Language Book Review Editor), 2010–2018

Managing Editor / Directrice de la rédaction

Marilyn Bittman, CISP Journal Services, Simon Fraser University

Detailed instructions for contributors and submission guidelines available at www.ANSERJ.ca. Comments or queries should be submitted to managing_editor@anserj.ca.



Canadian Journal of Nonprofit and Social Economy Research
Revue canadienne de recherche sur les OBSL et l'économie social

Table of Contents / Table des matières

EDITORIAL

Jorge Sousa & Sonia Tella-Rozas 3 – 5

ARTICLES

Trust and Transparency: Accreditation and Impact Reporting
Christopher Nicholas Dougherty 6 – 25

Shared Platforms as Innovative Support for Small Nonprofit Organizations: Toronto Case Study Evidence
Ray Dart, Olakunie Akingbloa, & Katie Allen 26 – 40

Perceptions of the Physical and Social Neighbourhood Environment and Youth Volunteerism: Canada's Capital Region
Sean Pearce & Elizabeth Kristjansson 41 – 60

Volunteering as Meaning-Making in the Transition to Retirement
Luc S. Cousineau & Katie Misener 61 – 77

COMPTE RENDU / BOOK REVIEW

Une coopération Québec-Haïti innovante en agroalimentaire : l'économie sociale et solidaire en mouvement. Sous la direction de Yves Vaillancourt et de Christian Jetté. Par Jean-Bernard Robichaud 78 – 79

EDITORIAL: Stability Amidst Change ÉDITORIAL: La stabilité face au changement

Jorge Sousa

University of Alberta, Edmonton, Alberta

Sonia Tello-Rozas

Université du Québec à Montréal, Montréal, Québec

Welcome to the Spring 2019 issue of ANSERJ! The theme for this issue is *Stability Amidst Change*. The fields of nonprofit and the social economy are constantly going through changes and adaptations. These changes can be as concrete as the shifting nature of public and social policies within our political discourse. New policies can be enabling while others can result in thwarting progress in our work. Other changes can be as broad as membership renewal or evolving strategies supporting organizational development. Despite change being a regular feature of our work, there are areas that remain stable. One of these is the necessity of developing evidence through research that responds to changes that could impact nonprofit and social economy organizations in unexpected ways. The articles in this issue are illustrative of integral topics that include strategies and insights adapted to a variety of challenges that can test our will and determination for a better society.

Bienvenue à ce numéro de l'ANSERJ pour le printemps 2019! Son thème est *La stabilité face au changement*. En effet, les domaines des organisations sans but lucratif et de l'économie sociale subissent sans cesse des changements et des adaptations. Ces changements peuvent être très concrets, comme ceux liés à la nature des politiques publiques et sociales dans le discours politique. Certaines de ces nouvelles politiques peuvent être positives, tandis que d'autres peuvent entraver la progression de nos travaux. D'autres changements encore peuvent être vastes, comme le renouvellement de l'effectif dans les organisations ou l'évolution des stratégies pour le développement organisationnel. Bien que le changement fasse partie de notre travail, certains sujets demeurent stables. L'un d'entre eux est la nécessité d'utiliser la recherche pour mieux apprendre comment les organismes sans but lucratif et de l'économie sociale réagissent au changement et comment ils peuvent avoir un impact inattendu sur celui-ci. Les articles dans ce numéro illustrent des sujets portant sur des stratégies et des pistes de réponse à une variété de défis qui peuvent mettre à l'épreuve notre volonté et notre détermination d'améliorer la société.

(Spring / Printemps 2019)

In this issue, we have four articles and one book review. In his article, **Dougherty** provides a very interesting analysis of the impact that the concept of trust can have on reporting by Canadian charities. **Dart, Akingbola** and **Allen** examine the concept of the shared platform as it relates to the structure, organization, and evolution of nonprofit entities. We also include two pieces that examine the topic of volunteerism: **Pearce** and **Kristjansson** provide an analysis of youth volunteerism in neighbourhood contexts; **Cousineau** and **Misener's** article provides important considerations associated with the key role that volunteerism can play in transitioning towards retirement. We conclude with a review by **Robichaud** of *Une coopération Québec-Haïti innovante en agroalimentaire : l'économie sociale et solidaire en mouvement*, a book coedited by Yves Vaillancourt and Christian Jetté. We believe that this mix of articles continues to reflect the breadth of ANSERJ's readership.

As the new leadership team, we are currently reviewing all aspects of the journal. While change can be exciting, we assure all readers that the journal will continue to reflect the highest standards as well as the rigour that is expected of the peer review process. We want our authors to know that, when they submit a piece to ANSERJ, they can be certain that they have made the right choice. As for our reviewers, we are appreciative of their time and we want to assure them that we value and respect their comments. We also encourage you, our readers, to consider submitting a piece to the journal in the future.

ANSERJ will continue to reflect the dynamism of the nonprofit and social economy fields, and we will be introducing exciting innovations in the fall. We want to see more submissions that represent the broader field of our work, so we plan to publish a greater variety of papers. In this regard, there is a new call for papers that can be found on our website, www.anserj.ca. Finally, if you have not done so already, please register to the site so you can receive updated information and announcements about the journal. We hope that you enjoy this issue!

Ce numéro comporte quatre articles et une critique de livre. Dans son article, **Dougherty** fournit une analyse très pertinente de l'impact que la notion de confiance peut avoir sur les rapports entretenus par les organismes de bienfaisance canadiens. **Dart, Akingbola** et **Allen** examinent le concept de la plateforme partagée par rapport à la structure, l'organisation et l'évolution des entités sans but lucratif. Nous incluons en outre deux articles portant sur le bénévolat : **Pearce** et **Kristjansson** analysent le bénévolat des jeunes dans le contexte du quartier; **Cousineau** et **Misener** quant à eux présentent des considérations importantes sur le rôle joué par le bénévolat dans la transition vers la retraite. Nous concluons par une critique de **Robichaud** d'un livre publié sous la direction d'Yves Vaillancourt et Christian Jetté, *Une coopération Québec-Haïti innovante en agroalimentaire : l'économie sociale et solidaire en mouvement*. Ces divers articles continuent à refléter la diversité d'intérêts parmi les lecteurs et lectrices de l'ANSERJ.

Étant une nouvelle équipe de direction, nous examinons actuellement tous les aspects de la revue. Bien que le changement puisse être excitant, nous tenons à assurer à tous nos lecteurs et lectrices que le journal continuera à respecter les plus hautes normes ainsi que la rigueur propre au processus d'évaluation par les pairs. Nous voulons que nos auteurs soient confiants que, lorsqu'ils soumettent un article à l'ANSERJ, ils ont définitivement fait le bon choix. Quant à nos pairs évaluateurs, nous sommes reconnaissants de votre travail et nous tenons à vous assurer de la valeur que nous attribuons à vos commentaires. D'autre part, nous encourageons nos lecteurs et lectrices à envisager de soumettre un article au journal un jour.

L'ANSERJ continuera à refléter le dynamisme des domaines des organismes sans but lucratif et de l'économie sociale. Pour ce faire, nous projetons de présenter des innovations intéressantes en automne. Nous souhaitons voir davantage de soumissions représentant la richesse de notre champ de travail, et nous comptons donc publier une plus grande variété d'articles. À ce titre, un nouvel appel à contributions est accessible sur notre site Web, www.anserj.ca. Enfin, nous vous invitons à vous inscrire sur notre site si vous

(Spring / Printemps 2019)

ne l'êtes pas déjà afin de recevoir les dernières annonces et nouvelles concernant le journal. Et nous espérons que vous apprécierez ce numéro de la revue!

We conclude this editorial by acknowledging the passing of one of the founders of ANSERJ, a giant in the non-profit and social economy fields. Jack Quarter passed away peacefully in February 2019, and we certainly feel the gravity of this loss. At the same time, his legacy continues to have an impact on many of us around the world. We are in the process of deciding how best to honour that legacy as a key part of the future of this journal, and we welcome any suggestions. In the meantime, please visit www.jackquarter.org, a site that was developed in his honour. Much of the content may surprise many. Farewell to a dear friend and mentor.

Nous concluons cet éditorial en soulignant le décès de Jack Quarter, un des fondateurs de l'ANSERJ et une autorité incontournable dans les domaines des organisations sans but lucratif et de l'économie sociale. Celui-ci est décédé paisiblement en février 2019, et nous ressentons vivement cette perte. En même temps, nous savons que ses actions continueront à avoir un impact sur de nombreuses personnes à travers le monde. Nous sommes en train de décider de la meilleure façon de faire de son legs un élément essentiel de l'avenir de cette revue. Toute suggestion de votre part est la bienvenue. En attendant, veuillez visiter le site www.jackquarter.org, qui en sa mémoire. Son contenu pourrait en surprendre plus d'un. Adieu, cher ami et mentor.